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	0701105
	التــراث الحضاري والنــاس
	يتناول هذا المساق مفهوم التراث وأنماطه المادية وغير المادية، والقيم المرتبطة به ، وأهمية التراث الحضاري، ودوره في تشكيل الهوية الوطنية وتعزيز قيم الولاء والانتماء، ومساهمته في التنمية الاجتماعية والاقتصادية، ونَشْر قيم الأمن والسلام وحوار الثقافات، كما يُعَرِّفُ المساقُ بالمؤسسات العالمية والوطنية المعنية بالتراث وبمواقعه العالمية، وسيسلط الضوء على دور المجتمع في حماية التراث.


	0701105-Cultural heritage and people


	This course deals with the following topics: the concept of heritage, the types of heritage (tangible, intangible), values related to heritage, the importance of cultural heritage, the role of heritage in forming the national identity, the role of heritage in enhancing the values of loyalty , the role of heritage in the social and economic development, the role of heritage in the spread of peace and security values, cultures dialogue, the international and local institutions and bodies interested in heritage, and the role of society in protecting heritage and examples on world heritage sites. 



	0701100
	مساهمة الأردن في الحضارة الإنسانية
	يناقش هذا المساق ما قدَّمه الأردن عبر العصور من مساهمة في تطور الحضارة الإنسانية، ويبرز الإنجازات الحضارية التي مر بها الأردن عبر المراحل التاريخية المختلفة والتي مثلت مساهمة حقيقية في تَقَدُّم الحضارة البشرية وتطوّرها في مختلف نواحيها ومجالاتها التقنية منها والسياسية والدينية


	0701100-Jordan contribution to human civilization


	This course discusses the contribution of Jordan, throughout ages, to the development of human civilization. The course also points out the cultural achievements that Jordan presented throughout history, the achievements which are a real contribution to the advancement of human civilization and its development in different technical, political and religious aspects and fields. 



	0701101
	مدخل إلى علم الآثار
	يتناول هذا المساق نشأةَ علمِ الآثارِ والعلاقةَ بين علم الآثار والعلوم الأخرى، وكيفية التعرف على المواقع الأثرية وأنواعها، وطرق المسح والتنقيب الأثري وتقنياته، وتسجيل المواقع والقطع الأثرية وتوثيقها؛ ويُعَرِّجُ المساقُ بالشَّرح والتوضيح على المراحل اللاحقة لعمليتي المسح والتنقيب، ويعالج وسائل التأريخ الأثري وطرائقه، علاوة على تعريفه بمؤسسات البحث الأثري في الشرق وإصداراتها العلمية وبقانون الآثار الأردني. 


	0701101-Introductionto Archaeology

	This course will cover the following subjects: the rise of Archaeology, the relationships between archaeology and other sciences, the importance of archaeology, the contributions of archaeology to other sciences, discovering archaeological sites, types of archaeological sites, archaeological excavations and its methods, archaeological survey, site and artifacts recording,   post-excavation studies, artifices analysis, archaeometry and dating, archaeological interpretation, archaeological periods, archaeological schools in the Middle East and its publications, the Jordanian Law of Antiquity 



	0701261
	مدخل إلى إدارة المصادر الثقافية
	يُقَدِّمُ هذا المساق تمهيدا عاما لفلسفة إدارة مواقع التراث وسياساتها، ويتناول المكونات الأساسية لعملية إدارة التراث، بما فيها تعريف التراث وتوثيقه، وميزاته وقيمه وطرق المحافظة عليه وإدارته، كما يشتمل المساق على تطبيقات ميدانية.


	0701261-Introduction to Cultural  Resources Management 


	This course provides a general introduction to the philosophy, policies and practice of heritage site management. The course covers the basic components of the heritage management process including heritage identification and documentation, value and significance, interpretation, conservation, development and management. The course provides case studies and includes field practice.



	0701102
	مسيرة الأردن الحضارية
	يقدم المساق عرضا تاريخيا لمسيرة الأردن الحضارية بدءا من العصر الحجري القديم وانتهاءً بالعصور الإسلامية المتأخرة، وذلك اعتمادا على ما يقدمه علم الآثار والعلوم المتصلة به من نتائج. 

	
	

	0701362
	مدخل إلى الأنثروبولوجيا
	يتناول هذا المساق الثقافة الإنسانية والمجتمع، ويتعرض لموضوع التنوع الإنساني من خلال دراسات مقارنة للسياسة والدين والاقتصاد والتركيب الاجتماعي، ويمهد للنظريات الانثروبولوجية المتعلقة بالسلوك الإنساني، والموروثات الثقافية، والعلاقة بين الثقافة والحضارة.


	0701362-Cultural Anthropology 

	This course introduces human culture and society and provides an understanding of human diversity through a comparative study of politics, religion, economics and social organization. Special emphasis is also placed on anthropological theories of human behavior and the relations between culture and civilization.



	0701260
	مدخل إلى علم المتاحف
	يتناول هذا المساق نشأة المتاحف وتطورها، وأنواعها وأهدافها، وتنظيمها وإدارتها تقنيا وبشريا.


	0701260-Introduction to   Museology

	This course explores the purpose and functions of museums with particular emphasis on the ways in which knowledge is created and preserved through collections and research. Topics include history and organization of museums and collections curatorship, research, documentation, and care.



	0701230
	مدخل إلى الآثار الإسلامية
	يقدم هذا المساق إطاراً معرفياً لدراسة الآثار الإسلامية منذ بداية الإسلام حتى نهاية الحكم العثماني، ويتضمن دراسةََ تطورِ العمارة والفنون المختلفة، ويطرح أمثلة من المدن الإسلامية والمساجد والقصور والمنشآت المعمارية الأخرى.


	0701230-Introduction to Islamic Archaeology:


	This course provides a framework of the Islamic period since the inception of Islam until the end of the Othman rule. This includes the study of the development of architecture, applied arts and life styles.  The course surveys sites, methods and conceptual issues that constitute the present state of Islamic period archaeology and its ability to provide us with knowledge about the Islamic tradition, Muslims and social worlds that they inhabit. 


	0701331
	الفنون والعمارة الإسلامية
	يتتبع هذا المساق تطور الفنون والعمارة الإسلامية من القرن السابع وحتى نهاية القرن التاسع عشر الميلاديين، ويدرس مراحل تطور المساجد وأنماط البناء الدينية والمدنية والعسكرية، علاوة على تقديمه عرضاً للفنون الإسلامية المختلفة.


	0701331-Islamic Art and Architecture:


	This course surveys and traces the origins and development of Islamic art and architecture from the 7th to 18th centuries. This includes the development of the mosque and other sacred and secular building types. This course also covers Islamic fine and applied arts studied using the contexts of history, archaeology, religion and literature of the periods and contact with the Christian East and West.



	0701432
	التقنية في العصور الإسلامية
	يتناول هذا المساق تطور التقنيات والاختراعات الإسلامية حتى القرن التاسع عشر الميلادي، ويسلط الضوء على الابتكارات الرئيسة للعلماء المسلمين في مختلف المجالات، كالعمارة والفنون التطبيقية، والصناعات الكيميائية.


	0701432-Islamic Technology


	This course explores the major technological achievements and innovations of Islamic civilizations by going through the history of science and technology as they were practiced in the Middle East up until the 19th century. The course highlights the innovative contributions of the Muslim scientists in various areas such as architecture, applied arts, and chemical industry.  



	0701210
	جنوب بلاد الشام في العصور الحجرية
	يتناول هذا المساق منطقة جنوب بلاد الشام منذ العصر الحجري القديم الأعلى حتى نهاية العصر الحجري النحاسي، ويُقَدِّم مسحاً لحضارات الإنسان الأولى خلال مراحلها المختلفة منذ مرحلة الصيد والالتقاط إلى مرحلة القرى الزراعية الكبيرة. ويبحث في أنماط الاستيطان، والمجموعات البشرية المتنقلة، ومخلفاتها المعمارية، وفنونها، وصناعاتها الفخارية، وطرائق التعدين لديها، وتصنيعها للأدوات الصوانيه، علاوة على تناول المساق لممارساتها الدينية. 

	2100701-  Stone Ages in the Southern Levant:


	This course covers the southern Levant from the Upper Palaeolithic period to the end of the Chalcolithic period. It will present a survey of the early cultures of mankind throughout its stages from the hunter gatherer to the large villages of the late Chalcolithic period with focus on settlement patterns, pastoral nomads groups, architectural remains, art, pottery, metallurgy, techniques of stone-tools production and ritual practices. The course will also focus on the key sites of these periods in Jordan. 



	0701311
	جنوب بلاد الشام في العصور البرونزية
	يتناول هذا المساق دراسة آثار منطقة جنوب بلاد الشام منذ العصر البرونزي المبكر وحتى نهاية العصر البرونزي المتأخر، والتطورات الحضارية والاجتماعية والسياسية التي مرت بها المنطقة في هذه الحقبة، كظهور المراكز الحضارية، وظاهرة البداوة، وطرز العمارة وأنماط الفنون، والطقوس الدينية، بالإضافة إلى دراسة أنواع الفخار الذي يمثل هذه المرحلة التاريخية في الأردن.


	0701311-Bronze Ages in the Southern Levant:


	This course covers the archaeology of the southern Levant from the Early Bronze Age to the end of the Late Bronze Age. The course presents the cultural, social and political developments, the emergence of urban society, pastoral nomadism, material culture, metallurgy, religion and cultic practices, and pottery. The course will also focus on the key sites representing this period from Jordan particularly the city-states sites.     



	0701412
	جنوب بلاد الشام في العصور الحديدية
	يتناول هذا المساق آثار منطقة جنوب بلاد الشام خلال العصر الحديدي، نحو أنماط العمارة، والفخار، والحياة الاقتصادية، والتنظيم الاجتماعي، والأوضاع السياسية في مواقع هامة تُمثل هذه الحقبة التاريخية في الأردن و فلسطين، ومثال ذلك المواقع العمونية والمؤابية والأدومية.


	0701412-Iron Ages in the Southern Levant 


	This course covers the southern Levant during the Iron I and Iron II periods. Topics covered in this course are: architectural remains, pottery, economy, social organization, political complexity and religions. Major issues in the Levantine Iron Ages archaeology will be discussed in this course. The course discusses some sites of the Iron Ages, particularly from the kingdoms of the Ammonites, Moabites and Edomites as well as sites from Palestine.



	0701250
	كتابات الشرق الأدنى القديم
	يهدف المساق إلى تعريف الطلبة بمراحل ظهور الكتابة في الشرق الأدنى القديم وتطورها، مرورا بالمراحل التصويرية والمقطعية والأبجدية، إضافة إلى تقديم نماذج من هذه الكتابات من مناطق جغرافية مختلفة في الشرق الأدنى، وما كُتِب بها من نصوص ونقوش وعرضها بمضامينها العامة، نحو النصوص المسمارية المقطعية في بلاد ما بين النهرين، والهيروغليفية في مصر، والأبجدية المسندية من الجزيرة العربية، والفينيقية والآرامية من بلاد الشام وغيرها من أنماط الكتابات والخطوط التي سادت في المنطقة. 


	0701250-Early History of the Alphabet 


	This course is an introduction to Semitic epigraphy and paleography. It will discuss the story of the alphabet in antiquity and will trace the evolution of writing from the fourth millennium BC up to the crystallization of modern scripts 



	0701240
	تحليل المواد الأثرية
	يتناول المساق الأساليب والطرق والتقنيات العلمية المستخدمة في دراسة وتحليل المواد الأثرية، على المستويين النظري والعملي.


	0701240-Analysis  of Archaeological Materials


	This course teaches students how to identify and  investigate archaeological artefacts of diverse materials (specifically metallic, lithic, vitreous and/or organic, but not ceramic) with particular emphasis on the use of laboratory-based techniques of examination. 

The course acquaints the student with a number of analytical techniques and methods, which are useful in the investigation of archaeological materials. After the principles and basic procedures of each method has been introduced, the potentials and limitations of these applications will be discussed through specific case studies. It will provide students with an informed appreciation of the methodologies used to answer specific archaeological questions. By the end of the course students should be able to define an archaeological question, choose the appropriate techniques for the analysis of any archaeological material remains and put together a coherent research design.



	0701322
	الآثار النبطية
	يتناول المساق حضارة العرب الأنباط  وآثارهم التي عثر عليها داخل المملكة النبطية وخارجها بما في ذلك العمارة والفنون، وأنماط الاستيطان النبطي،  ويشتمل على دراسة لتاريخ الأنباط السياسي والتحول الاجتماعي والاقتصادي فيها وذلك في ضوء آثار الأنباط ونصوصهم. 


	0701322-The archaeology of the Nabataean kingdom

	This course will cover the following subjects: Edom at the end of Iron Age, the coming of the Nabataeans, the ethnic origin of the Nabataeans, sources of the study of the Nabataeans with critical assessment to each source, the social aspect of the early Nabataeans, the rise of the Nabataean kingdom and their political and dynastic history, the transformation of the Nabataean society and the sedentarization, the settlement pattern, the economy of the Nabataeans to include trade, agriculture and industry, the religion of the Nabataeans, the Nabataean art and material cultures to include the Petra rock-cut tombs and the Nabataean social structure.



	0701423
	البترا موقع تراث عالمي
	يُقدِّمُ هذا المساق للمواقع المدرجة على قائمة التراث العالمي بشكل عام،  وموقع البترا بشكل خاص، فيتناول أهمية البترا من الناحيتين التاريخية والآثارية، والفترات الاستيطانية التي شهدتها المدينة، ثم يعرج المساق على أهم التحديات والمخاطر التي تواجهها، وسبل حفظها وحمايتها، ويركز على البعدين التاريخي والثقافي للمدينة، وأهميتها في تشكيل الاقتصاد الوطني الأردني.

	0701423-World Heritage Site of Petra 

	This course will cover the following subjects: archaeological and historical background of Petra from the stone Age to the end of the of the Islamic Periods. The rediscovery of Petra, the 19th century explorer, history of archaeological researches in Petra. The plan of the city, the rock cut tombs of Petra: its typology and chronology. Religious life in Petra: the temples, the high places, banqueting rooms etc. The domestic life in Petra. The archaeology of Byzantine and the following periods. Modern threats facing the sites and finally the cultural and historical significance of Petra and its contribution to the Jordan National income..  



	0701220
	مدخل إلى الآثار الكلاسيكية
	يتناول هذا المساق دراسة للحضارات الكلاسيكية عبر العصور المختلفة بدءا من العصر اليوناني مرورا بالروماني وصولا إلى نهاية العصر البيزنطي، من حيث مراحل نشوئها وتطورها وانجازاتها الحضارية المختلفة.


	0701220-Introduction to Classical Archaeology:


	This course introduces the archaeology of the classical periods: the Greek including the Hellenistic, Roman and Byzantine. The course covers the following topics: the historical and geographical framework of each period, the general characteristics of the material culture of each period including art and architecture.



	0701425
	الآثار الرومانية والبيزنطية
	يتناول هذا المساق فترة تمتد من القرن الثامن قبل الميلاد وحتى القرن السابع الميلادي، مركزا على الإطار التاريخي للفترتين الرومانية والبيزنطية، والفن والعمارة الرومانية، والفنون والعمارة في الأردن خلال هذه الفترة.


	0701425-Roman and Byzantine Archaeolog


	y: this course covers material ranging in date from the eighth century BC up to the seventh century AD. The course focuses on the following topics: the historical frameworks of the Roman and Byzantine periods, Roman art and architecture, Roman Jordan, Byzantine art and architecture and Byzantine Jordan.



	0701321
	الآثار اليونانية والهلنستية
	يتناول هذا المساق آثار الثقافتين المينوية والميسينية، والفن والعمارة اليونانية، والثقافة الهللينية، والمراكز الحضارية الهلنستية في الشرق وتأثيرها الفني، بالتركيز على الأردن. 


	0701321-Greek and Hellenistic Archaeology
	This course covers the following topics: the archaeology of the Minoan and Mycenaean cultures (Brief Introduction), Greek art and architecture, Hellenism, Hellenistic urban centers and their influence in the region and Hellenistic Jordan.  



	0701270
	الآثار: نظريات ومناهج  
	يتناول هذا المساق نشأة علم الآثار وأهدافه، وتطور نظرياته، نحو نظرية العصور الثلاثة وعلم الآثار التجريبي وعلم الآثار الاستقرائي والنظرية الوسطية في علم الآثار وعلم الآثار الاجتماعي والنظرية الماركسية الجديدة في علم الآثار. كما يشمل ذلك مدارس علم الآثار، مثل التوراتية، والفرنسية، و الألمانية، والانجليزية، والأمريكية، إضافة إلى إلقاء الضوء على أبرز المناهج الحديثة في علم الآثار. 


	
	

	0701315
	آثار بلاد الرافدين
	يتناول هذا المساق آثار بلاد ما الرافدين بإنجازاتها الحضارية بدءاً من العصور الحجرية حتى الفتح الفارسي عام 539 ق.م، ويعرِضُ لتطورِ المدن، ونشأة الإمبراطوريات، بما في ذلك الدويلات السومرية، والإمبراطوريات البابلية القديمة، والأشورية، والبابلية الجديدة والفارسية. 


	0701315-Archaeology of Mesopotamia


	This course will cover the subject of the geography of Mesopotamia and the archaeology of Mesopotamia from the stone Ages to the Persian conquest in 539 BC. It will discuss the Neolithic cultures of Mesopotamia, the development of cities and the rise of the empires including the Sumerian city states, old Babylonian empire, the old Assyrian and the other ethnic cultures. The new Assyrian empire and the New Babylonian empire and the coming of the Persian in 539BC. With special reference to the economic, religious, social, military and legal aspects of these empires. The question of the invention of writing will also be discussed. 



	0701341
	التقنيات الحديثة للمسح و التأريخ الأثري
	يتضمن هذا المساق قسمين رئيسين، الأول، ويُعنى بالتقنيات الحديثة المستخدمة في المسح الأثري وتطبيقاتها، لتزويد الطلبة بمهارات المسح الأرضي والجيوفيزيائي وتقنيات الاستشعار عن بُعد، أمّا الثاني، فيتناول مسألة التأريخ في علم الآثار، من حيث أساليب التأريخ المستخدمة لتحديد عمر المواد الأثرية المختلفة ، كتقنيات التأريخ النسبي والمطلق، ويشمل المساق تطبيقات عمليه على استخداماتها.


	0701341-Modern Techniques of Archaeological Dating and  Surveying


	This course has two major parts: modern techniques of archaeological dating and surveying and their applications. The first part aims to provide students with a broad grounding in the principles, methods and application of land, geophysical survey techniques and other remote sensing techniques. Particular emphasis is put upon the applicability of techniques and upon the interpretation and presentation of data. Practical experience in the use of all the major methods covered is included in the course. 

The second part deals with dating in archaeology. The course covers the most common dating methods used to determine the age of various archaeological materials. Relative dating techniques such as stratigraphy and seriation and absolute dating techniques such as radiocarbon, thermoluminscence, potassium argon and fission track methods are covered. The

Emphasis will be on understanding the bases, the powers and the limitations of each method, so that students can learn to make intelligent use of the methods.



	0701363
	مدخل إلى حفظ التراث الحضاري
	يُعَرِّف هذا المساق بالتراث الحضاري وأهميته، وبالخطط والوسائل المعتمدة لصيانته وحمايته وإدارته.


	0701363-Introduction to Cultural Heritage Conservation

	A detailed survey of the philosophical, ethical, and practical aspects of physical conservation as they apply to the management of heritage resources in the world today. Topics include principles and history of heritage conservation, conservation principles and approaches, conservation ethics,  levels of intervention including preservation, restoration, rehabilitation and reconstruction, and the 



	0701371
	التدريب الميداني في حقل الآثار
	يتضمن المساق تدريباً ميدانيا للطلبة على وسائل التنقيب الأثري وتقنياته المتبعة، كتقنيات الرسم، والتصوير، والتوثيق وكيفية التعامل مع اللقى الأثرية المكتشفة. 


	0701371-Field Archaeology



	This course Introduces the techniques and theory of field archaeology through actual excavation of selected archaeological sites and work with actual artifacts and other materials from those sites. 
Students will receive both lecture and hands-on instruction in the techniques and principals of archaeological field investigation. The course  provides training on the following field techniques:  

· Hand excavation skills including feature excavation and interpretation 

· Context recording including soil identification 

· Sampling procedures – typically for the extraction of environmental samples. 

· Site illustration – production of accurate plans and sections. 

· Environmental processing – wet and dry sieving of environmental samples and primary sorting and storing. 

· Finds processing – managing the collection and storage of cultural artefacts from archaeological excavations. 

· Electronic survey – set up and use of such instruments as Total stations and GPS (Global Positioning Systems) for the collection of spatial data on site. 

· Drawing of archaeological sections and artifacts

· Photographic recording of features and artifacts.



	0701416
	آثار مصر القديمة
	يدرس هذا المساق العناصر الرئيسة للحضارة المصرية القديمة بدءاً من عصر ما قبل الأسرات حتى بداية الفترة الهلنستية، مع التركيز على العمارة الدينية والمدنية، والفنون بمختلف أنواعها، والتعريج على بناء الأهرامات، والتطرق إلى الحياتين الاقتصادية والاجتماعية وعلاقة مصر بجنوب بلاد الشام .


	0701416-Archaeology of Egypt


	This course will cover the period from the pre-dynastic period to the begging of the Hellenistic age with special reference to Pharonic Egypt including the religious architecture, the pyramids and the social and economic life of ancient Egypt and its relation with southern Levant. 


	0701472
	مشروع التخرج

	يسجل الطالب هذا المساق في السنة الدراسية الأخيرة، لإكسابه المهارات الضرورية للقيام ببحث آثاري، إذ سيختار الطالب موضوع المشروع بالتنسيق مع المشرف الأكاديمي.


	
	

	0701442
	نظم المعلومات الآثارية
	يرمي هذا المساق إلى التعريف بأهم نظم المعلومات الآثارية المستخدمة، وكيفية تحويل المعلومات الآثارية من جداول إلى صيغ رقمية، ويقدم تطبيقات عملية على استخدام برمجيات نظم المعلومات الجغرافية مثل ArcInfo  ArcGIS، بالإضافة إلى النظام العالمي لتحديد المواقع GPS.


	0701442-Archaeology Information Systems


	This course  presents an overview of the theory and application of various information systems used in archaeology mainly Geographic Information System (GIS), Database Management and Global Positioning system GPS.

The course provides an introduction to the principles of archaeological GIS and introduces students to the fundamentals of GIS, the techniques deployed to acquire, manage and visualise spatial data, as well as some simple but useful analytical and presentational tools. Students will be introduced to a range of computer software, including ArcGIS and ArcInfo. 

The course provides a theoretical grounding and practical experience in more advanced uses of Geographic Informations Systems for archaeological purposes including interpolation techniques, landscape geomorphometry, viewshed analysis, cost surface analysis, hydrology, as well as, 3D and 4D approaches. 

The course also provides an outline of the principles of relational database design in the context of archaeological databases, based on practical examples. It gives an introduction to information management, administering databases, data types and data coding, database architecture, querying data, SQL, form design and multimedia databases.

The course covers the use of GPS for locating archaeological site datum and site features



	0701213
	تقنية الأدوات الصوانيه
	يركز المساق على دراسة الأدوات الصوانية منذ العصر الحجري القديم الأعلى حتى الفترات الإسلامية. ويتناول موضوعات تقنيات تصنيع  الأدوات الصوانية، وتصنيفها، والمصطلحات المستخدمة في حقل دراستها، وكيفية قراءتها، وتقنيات تشكيلها وتشذيبها وتهذيبها، واستخراج مادتها الأولية، وتحليلها، ورسمها، والتدريب العملي على تصنيعها.


	0701213-Flint Tools Technology


	This course focuses on the lithic tools from the Lower Palaeolithic period to the Islamic periods. Topics covered in this course are: technology of knapped stone, typology of stone tools, terminology, how to read a stone object, knapping techniques, shaping techniques, retouching techniques, debitage, stone tools analysis, stone tools drawing, and practical training in manufacturing stone tools.  



	0701414
	الفخار القديم
	يغطي هذا المساق الفخار القديم منذ العصر الحجري الحديث الفخاري حتى نهاية العصور الحديديه في بلاد الشام، ويتناول المساق أيضا موضوعات تطور الفخار وتقنيات صناعته وتحليله وتأريخه.
	0701414-Ancient Pottery
	This course covers the ancient pottery from the Pottery Neolithic period to the end of the Iron Age in the Levant. Among the topics covered in the course are the development of pottery and its manufacturing techniques, morphology, chronology, and analyzing ancient pottery


	0701351
	النقوش النبطية
	يهدف هذا المساق إلى تعريف الطلبة بالخط النبطي من حيث نشأته وتطوره،  وتدريب الطلبة على قراءة النقوش النبطية وتحليل مفرداتها، ودراسة نماذج مختلفة من مناطق وقعت في إطار الدولة النبطية وخارجها، وتدريب الطالب على استخدام المعلومات المستخلصة منها في الدرس التاريخي والحضاري. 


	0701351-Nabataean Aramaic Inscriptions


	This course offers an intensive study in the Nabataean Aramaic inscriptions and papyri and aims at providing students with basic knowledge of the Nabataean Aramaic language. Nabataean epigraphic texts will be selected and studied.


	0701424
	الفخار النبطي
	يتناول هذا المساق الفخار النبطي من حيث أصوله، وأنواعه، وتسلسله التاريخي ، ومكونات عجينته، ومراكز إنتاجه، بالإضافة إلى تقنيات حرقه، كما يتناول المساق العناصر الزخرفية التي عكسها الفنان على فخاره الملون. 


	0701424-The Nabataean pottery


	This course will consider the subject of the Nabataean pottery through covering the following subjects: History of the production of the Nabataean pottery, the genesis of the Nabataean pottery, Types of the Nabataean pottery and its classification including course ware, fine ware (fine painted, fine unpainted, fine rouletted and incised). The chronology of the fine ware as a dating tools in Nabataean sites. Chemical nature of the Nabataean Ware, its firing techniques. The Decorative elements of Nabataean fine painted and roulleted ware and its forms. Finally centers of productions of Nabataean pottery.



	0701402
	آثار العالم
	يتناول هذا المساق نشوء الحضارات في العالم القديم،  وبدايات الزراعة، والتحول من القرية إلى المدينة، وظهور الدولة والإمبراطوريات في العالم القديم، وتطور الفنون والتكنولوجيا و التكيف البيئي، ويتطرق إلى أمثلة منها، حضارات الشرق الأدنى القديم، و هارابا  وموهنغدارو في جنوب غرب آسيا، وحضارة الصين القديمة، وحضارات الازتك والمايا في أمريكا.  


	0701402-World Archaeology

	This course will cover the following subjects: the Paleolithic and epi-paleolothic periods in world perspective with special reference to regional environment and social organization (hunters and gatherers) during this period, the beginnings of agriculture; the development of cities, states and empires; the development of the arts; technology; and adaptation to the environment. All the major world civilizations, such as Egyptian, Mesopotamian, southwestern Asia, Chinese, Aztecs, Maya will be discussed.


	0701374
	التفسير الاثاري
	يركز المساق على فلسفة علم الآثار، وتطور النظرية الاثارية، ونظريات الغزو والهجرات، والتكيف البيئي، والأنظمة الاجتماعية، والجنس والهوية، والمسألة الحضارية التاريخية، والمنهج الوظيفي، والمنهج الاستقرائي،  ودور هذه المنهجيات في التفسير الأثاري. 


	0701374-Explanation in Archaeology


	This course  covers the following subjects: the philosophy of archaeology and the concise history of archaeological thought, invasions and migrations, Environmental determinism, Social systems, gender and identity, the culture-historical paradigm; the functionalist paradigm, the processual paradigm in archaeology; and the post-processual paradigm archaeology. At the end of the course students will be taught how to use these theories in interpreting archaeological evidence.



	0701217
	آثار الجزيرة العربية
	يتناول هذا المساق جغرافية الجزيرة العربية، وأبرز الحضارات التي نشأت فيها منذ أقدم العصور حتى ظهور الإسلام،  كحضارات اليمن القديم، و شرق الجزيرة العربية و شمالها ، وذلك  في ضوء العمارة، والفنون، والحياة لاقتصادية، والمظاهر الاجتماعية والدينية. 


	0701217-Archaeology of the Arab Peninsula


	This course will cover the geography of Arabia; the main cultures raised in Arabia from the prehistoric time to the eve of Islam including the civilizations of south Arabia mainly the Yemen, East Arabia, north and central Arabia through discussing the economic, social and religious aspects and the art and architecture of these civilizations. 



	0701326
	الفخار الكلاسيكي
	يتناول هذا المساق الفخار اليوناني والروماني والبيزنطي، ويركز على تطور الفخار خلال تلك الفترات من حيث الشكل، والنمط، والزخرفة وتقنيات التصنيع.


	0701326-Classical Pottery:
	This course deals with Greek, Roman and Byzantine pottery. The course focuses on development of pottery through these periods in terms of form and style, ware, decoration and manufacturing techniques.



	0701333
	المسكوكات الإسلامية
	يعرض المساق للمسكوكات الإسلامية بدءاً من مراحل التبادل النقدي المبكر في الدولة العربية الإسلامية،  حيث يغطي الإصدارات النقدية التي كانت متداولة في المنطقة قبل الإسلام كالساسانية والبيزنطية، وكذلك النقود التي تم استخدامها عبر العصور الإسلامية وفئاتها، ويركز على حركة تعريب المسكوكات في عهد عبد الملك بن مروان، وصناعة السكة الإسلامية وطرق السك.


	0701333-Islamic numismatics


	This course introduces coins in terms of their importance and sources of their study. The course covers the bartering system, Byzantine and Sasanian coins before Islam, coins used during Islamic periods, Islamic money denominations: dinars, dirham, and fils. The course focuses on Arabization movement during the reign of Abdel-Malik Ben Marwan, Islamic minting industry, and Islamic minting types through the whole Islamic periods

	0701434
	مراكز التمدن الإسلامية
	يغطي هذا المساق بالدراسة أهم مراكز التمدن الإسلامي، بالتركيز على دمشق، وبغداد، والقاهرة، وأصفهان، ويناقش المعالم الرئيسية للمدينة الإسلامية، خاصة المساجد، والأسواق، والمستشفيات، والحمامات، والمدارس، ومحطات القوافل والقلاع.


	0701434-Islamic Urban Centers


	This course investigates the architecture, art and archaeology of some of the most famous Islamic urban centers, with special attention to Damascus, Baghdad, Cairo, and Isfahan. The main features of an Islamic city are discussed, notably mosques, markets (suq), hospitals, baths, schools, caravanserais and fortifications. The role of the ruling elite, the military, commerce and long distance trade in the development of the pre-modern Islamic city is studied.



	0701344
	الجيولوجيا الاثارية
	يوضح هذا المساق علاقة الجيولوجيا بعلم الآثار، حيث يتناول أنواع الصخور وخصائصها، والمعادن والتجوية، بالإضافة إلى العصور الجيولوجية المختلفة، ويشتمل المساق على زيارات ميدانية.


	0701344-Geoarchaeology


	Geoarchaeology involves the application of analytical techniques, concepts, and field methods from the earth sciences to help solve archaeological problems. Issues explored in this course include human and environmental processes involved in archaeological site formation, the sedimentary context of archaeological remains, soils and sediments relevant to archaeology, the relationship between past settlement and landscape evolution, paleoclimatic reconstruction, human impacts on the environment, geological sourcing of artifact proveniences, and remote sensing of the physical environment. Several field trips to local archaeological/geological sites provide an opportunity to understand how geoarchaeology is applied to specific research problems

	0701443
	علم الآثار البيئي
	يتناول هذا المساق علاقة الإنسان بالبيئة وتطورها وكيفية استخدام هذه العلاقة في فهم التغيرات الحضارية ومدى استجابة الإنسان وتأقلمه معها.


	0701443-Environmental Archaeology


	This course Examines methods of earth sciences to understand regional contexts and formation processes of archaeological sites. The course develops understanding of palaeoenvironment and climate reconstruction, geomorphology, sediments and soils, stratigraphy, floral and faunal studies and human ecology.



	0701445
	مدخل إلى دراسة الهياكل العظمية والآثار العضوية
	يمثل المساق مدخلا إلى دراسة الهياكل العظمية وأساسياته، ويتناول الأساليب المستخدمة لتحليل بقايا الهياكل العظمية الأثرية وتفسيرها، مثل تحليل الحمض النووي، والتحليل الكيميائي وتحليل الايسوتوب. ويتعرض إلى الطرق التي يتم من خلالها التحليل البيوكيميائي للعظام والأسنان الأثرية. صولاً إلى التعرف على نظام التغذية القديم، والأمراض في العصور القديمة، كما يشتمل على تطبيقات مخبرية.


	0701445-Introduction to Skeletal Biology and Bioarchaeology

	This course is an introduction to skeletal biology and its basis for the analysis of human skeletal remains. The course covers the methods used to analyze and interpret archaeological skeletal remains such as DNA analysis, Chemical analysis and Isotope analysis. The course focuses on the many ways that biogeochemical analyses of archaeological bone and teeth can inform our understanding of past human behavior.  Some of the topics covered include migration and

residential mobility, paleodiet,  paleodiseases and post-depositional contamination . The course includes hands-on laboratory applications.



	0701473
	مواضيع خاصة في علم الآثار
	يقوم مدرس المادة بتحديد مضمونه

	0701473-Special Topics in Archaeology


	Intensive study of some specific area or problem of archaeology to be decided by the course instructor



